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دیدار رئیس جمهور با رهبر انقلاب 
اسلامی در آستانه سفر به چین

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
کشــورمان، در آستانه ســفر به چین، روز گذشته با رهبر انقلاب 
اســلامی دیدار کرد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم 
رهبــری، رئیس جمهــور در این دیــدار گزارشــی از برنامه های 
کاری این ســفر و جلســات و ملاقات های در نظر گرفته شــده 
بیان کرد.آیت االله خامنه ای با ابراز خرســندی از برنامه ریزی های 

انجام گرفته، برای رئیس جمهور آرزوی موفقیت کردند.

پیام تسلیت رهبر انقلاب
 در پی درگذشت میرزا حسین کریمی

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت شاعر شیرین سخن آقای 
میرزا حسین کریمی را تسلیت گفتند. متن پیام به این شرح است:

بسم االله الرحمن الرحیم
جناب حجت الاســلام آقای آل هاشــم دام بقائه،  تســلیت 
این جانب را به مناسبت درگذشت شاعر شیرین سخن و طنزپرداز 
مرحــوم آقای میرزا حســین کریمــی رحمةاالله علیه به جامعه  
هنری آذربایجان و مردم عزیز مراغه و بالخصوص به بازماندگان 
محترم ایشــان ابلاغ فرمایید. مغفرت الهــی را برای آن مرحوم 

مسئلت می کنم.

در جلسه شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد
دستور اژه ای برای اهتمام در اجرای 

فرمان عفو اخیر
رئیس قوه قضائیه گفت: برای اجرائی و نهایی کردن هر چه 
زودتــر عفو اخیر مقــام معظم رهبری و تعییــن تکلیف همه 
متهمان و محکومان و زندانیان مشمول این عفو و اعلام مراتب 

به آنها و خانواده های شان، تلاش بیشتری را مصروف دارید.
حجت الاسلام محســنی اژه ای، روز گذشته طی سخنانی در 
نشســت شورای عالی قوه قضائیه، پیشــاپیش مبعث حضرت 
رســول اکرم (ص) را تبریک و تهنیت گفــت و در ادامه مجددا 
نهایــت قدردانی خود را از مقام معظم رهبری به ســبب عفو 
اخیر متهمــان و محکومان به عمــل آورد و اظهار کرد: مقام 
معظــم رهبری در این اعیــاد و ایام فرخنــده و مبارک، عنایت 
فرمودند و تعداد قابل توجهی از متهمان و محکومان را مورد 
عفو و رأفت اســلامی قرار دادند. نه تنها زندانیان و محکومان 
و خانواده هــای آنها بلکه بســیاری از مردم ایران اســلامی به 
واســطه این عنایت معظم له، مســرور و خرسند شدند. رئیس 
عدلیه افزود: حقیقتا مقام معظم رهبری در تمام این سه دهه 
بیشــترین خیرخواهی و دلسوزی را برای مردم دارند و در برابر 
دشــمنان نیز از نهایت اقتدار بهره مند هســتند و با اقدامات و 
مواضع شــان دشــمن را مأیوس و مردم را خوشحال و خرسند 

می کنند.
حجت الاسلام محسنی اژه ای ضمن قدردانی از مسئولان 
ذی ربط قضائی به سبب اهتمام در اجرای فرمان عفو اخیر 
مقام معظم رهبری در قبال متهمان و محکومان و زندانیان، 
خطــاب به آنها دســتور داد بــرای اجرائــی و نهایی کردن 
هر چه زودتر عفو اخیر مقام معظم رهبری و تعیین تکلیف 
همــه متهمان و محکومان و زندانیان مشــمول این عفو و 
اعلام مراتب به آنها و خانواده های شــان، تلاش بیشتری را 
مصروف دارند. رئیس قوه قضائیه با اشــاره به وضعیت آن 
دســته از محکومان و زندانیان که دارای شاکی خصوصی 
هستند نیز گفت: این بخش از زندانیان و محکومان چنانچه 
بتوانند تا پایان سال رضایت شاکی خصوصی خود را جلب 
کنند، می توانند از عفو اخیر بهره مند شــوند. در همین راستا 
ضروری اســت بخش هــای ذی ربط قــوه قضائیه از جمله 
مرکز توســعه حل اختلاف، رؤســای کل دادگســتری ها و 
دادســتان ها، بــرای تحصیل رضایت شــکات محکومان و 
زندانیــان، ضمن توجه به حقوق مادی و معنوی شــکات، 
نهایت تلاش خود را مصروف دارند. امیدواریم این شــکات 
نیز برای رضای خدا، همراهی های لازم را داشــته باشــند. 
رئیس دستگاه قضا با اشاره به دروغ پراکنی ها و تلاش های 
مذبوحانه شــیطان صفتان برای کاستن از حلاوت عفو اخیر 
مقام معظم رهبری در قبال تعداد قابل توجهی از متهمان، 
محکومــان و زندانیــان، مجــددا خطاب به عفوشــدگان 
توصیه کرد ضمن بی توجهی بــه این دروغ ها و تلاش های 
شیطان صفتان، مراقبت داشته باشند تا در دام شیطان قرار 

نگیرند.
رئیــس عدلیه در ادامه نشســت بــا توجه بــه قرار گرفتن 
در هفته هــای پایانی ســال، به تمامی مســئولان و واحدهای 
قضائی در صف و ســتاد دستور داد تا آنجا که مقدور است و با 
تلاش های مضاعف، به گونه ای امور را تمشیت کنند که کارهای 
ســال جاری به ســال آتی موکول نشــود. وی افزود: در همین 
راستا، معاونت مالی و پشتیبانی نیز نهایت مساعدت را در قبال 
همکارانی که در ایــن ایام کارهای فوق العاده و شــبانه روزی 
می کنند، داشته باشد. محسنی اژه ای همچنین به معاونت مالی 
و پشــتیبانی قوه قضائیه دســتور داد با توجه به در پیش بودن 
ماه مبارک رمضان و عید نوروز، برای کمک و مســاعدت بیشتر 
به همــکاران و نیروهایی که دریافتی کمتــری دارند، برآوردها 
و اقدامــات لازم را انجام دهند. رئیــس قوه قضائیه در پایان با 
اشاره به در پیش بودن مناسبت های دینی و ملی، به بخش های 
ذی ربط در دســتگاه قضائی دســتور داد همچون ســال های 
گذشــته برای کمک به زندانیان و خانواده هــای آنها و به طور 
کلــی همه محرومــان، مقدمــات جلب و جــذب کمک ها و 

مساعدت های مردم و خیرین را فراهم آورند.

طرح جایگزین شفافیت آرای نمایندگان
کمی بعــد از آنکــه موافقان شــفافیت آرای نماینــدگان در 
مجلس یازدهم با ســه رأی کمتر نتوانستند حدنصاب را به دست 
آورنــد، هیئت رئیســه مجلس دوبــاره تلاش های جــدی را برای 
جلب نظر نمایندگان مخالف شــروع کرد کــه بی نتیجه ماند؛ اما 
در نهایت تعدادی از نمایندگان طرح جدیدی را برای «شــفافیت 
قوای ســه گانه» جایگزین طرح شکســت خورده «شفافیت آرای 
نمایندگان» کردند و ۱۱ اردیبهشــت ۱۴۰۱ کلیــات آن را در ۵ ماده 
تصویب کردند. طرحی که زمان نسبتا زیادی را صرف برطرف کردن 
ایرادات شــورای نگهبان و شورای نظارت مجمع تشخیص کردند 
تا به جامعه بقبولانند اگرچه در ۱۵ بهمن ۱۳۹۹ تنها با ســه رأی 
کمتر از تعداد آرای لازم برای تصویب طرح شفافیت آرا، نتوانستند 
دوسوم رأی را به دست آورند؛ اما اکنون در شفافیت برای همه قوا 

و نهادهای اجرائی اصرار دارند.
البته منتقــدان هنوز نگاه مثبتی به ایــن اقدام مجلس ندارند 
و آن را فرار مجلس از زیر بار فشــار رســانه ها و افکار عمومی در 
عدم موفقیت تصویب طرح شــفافیت آرای مجلــس می دانند؛ 
چراکه گســتره آن همه قوا و نهادهــای اجرائی را در بر می گیرد و 
آنها معتقدند شــورای نگهبان و مجمع تشخیص هرگز زیر بار این 
شفافیت نخواهند رفت؛ در نتیجه طرح با صرف هزینه و وقت زیاد، 
بی نتیجه و عقیم خواهد ماند؛ اما حالا با اصرار مجلس شــاهدیم 
که تا حد زیادی این ایرادات در رفت و برگشــت ها برطرف شــده و 
به گفته محمدصالح جوکار، رئیس کمیســیون امور داخلی کشور 
و شــوراها گفته «با توجه به ایراداتی که شورای نگهبان به طرح 
شــفافیت قوای ســه گانه وارد دانسته اســت و پافشاری مجلس 
بر مصوبه خود بــه احتمال قوی این طرح به مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام خواهد رفت و سرانجام آن، بستگی به نظر مجمع 

خواهد داشت».
امیدواریم شــفافیت قوای ســه گانه و نهادهــای اجرائی هرچه 

سریع تر محقق شود
از ایــن رو نظــر برخی نماینــدگان مجلس 
درباره شــفافیت قــوای ســه گانه را جویا 
شدیم. همه مصاحبه شوندگان با «شرق» با 
اتفاق نظر این اقدام را امری مثبت دانستند 
و خواســتار تأییــد آن از ســوی مجمــع 
تشخیص شــدند. محمدحســن آصفری، 
نایب رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها، درباره روند 
جلســات کمیســیون متبوع خود دربــاره اصلاح ایــرادات مصوبه 
شفافیت قوای سه گانه به «شرق» گفت: «نشست مشترکی با برخی 
اعضای شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت تشکیل دادیم. 
برخی ایراداتی را که به این مصوبه وارد دانستند، رفع کردیم و مجدد 
این مصوبه به مجمع تشــخیص مصلحت ارجاع شــد». او افزود: 
«البته ایرادات شــورای نگهبان رفع شــده اند و یکــی، دو مورد ایراد 
هیئت نظارت مجمع تشخیص وجود داشت که با حضور نماینده ای 
از مجمع تشخیص در کمیسیون شوراها، اصلاحاتی در این باره انجام 
دادیم. در نهایت این مصوبه به مجمع تشخیص رفت و منتظر نتیجه 
آن هســتیم». عضو هیئت رئیســه کمیســیون امور داخلی کشور و 
شــوراها پیش بینی کرد که مجمع تشــخیص طرح شفافیت قوای 

سه گانه را تأیید کند؛ چرا که ایراداتش رفع شده اند.
آصفری تأکید کــرد: «ما اصرار داریم که شــفافیت نه تنها برای 
مجلــس بلکه برای هر ســه قوه و همه نهادهای مســئول اجرائی 
از جمله مجمع تشــخیص مصلحت اعمال شــود و امیدواریم این 

اتفاق هرچه سریع تر بیفتد».

شفافیت همه ارکان از جمله مجمع تشخیص خواست و مطالبه 
مردم است

جلال رشیدی کوچی، سخنگوی فراکسیون 
شفافیت مجلس، نیز با تأکید بر اینکه نباید 
منتقدان با تصویب نشــدن شــفافیت آرای 
نمایندگان کلیت مجلس را زیر سؤال ببرند، 
به «شــرق» گفــت: «مــن و تعــدادی از 
نمایندگان از ابتدای تشکیل مجلس دنبال 
شفافیت بودیم و هستیم. به همین دلیل از ابتدا به هیئت رئیسه اعلام 
کردیم که همه آرای ما را شــفاف اعــلام کنند». از آنجایی که هفته 
گذشته قالیباف رئیس مجلس در پاســخ به تذکر نقدعلی، نماینده 
خمینی شــهر، گفته بود که اگر می خواهند آرای شــان شفاف اعلام 
شــود، حوزه نرم افزاری کاملا آماده اســت و داوطلبان باید نامه ای 
مکتوب برای شــفافیت همــه آرای خود ارائه دهنــد تا به صورت 
سیستمی شفاف شود. رشیدی کوچی اعلام کرد که چنین درخواست 
مکتوبی را به هیئت رئیســه داده است. عضو کمیسیون امور داخلی 
کشــور و شــوراها با انتقاد از برخــی همکارانش که از ابتدا شــعار 
شــفافیت داده بودند و با آغاز بــه کار مجلس این وعده را فراموش 
کردند، گفت: «باید این افراد مورد انتقاد قرار گیرند. رسانه ها هم باید 
بدانند مصوبه اخیر مجلس برای شــفافیت همه قواســت و شامل 
مجمع تشخیص و شورای عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی نظام هم می شود». ســخنگوی فراکسیون شفافیت تأکید کرد: 
«اگر کســی خلاف قانون عمل می کند، باید او را وادار به پاسخ گویی 
کنیم. نه اینکه توپ را در زمین مجلس بیندازیم تا از مصوبه خودش 
برای شــفاف کردن همه قوا و نهادهای اجرائــی کوتاه بیاید و فقط 

شفافیت را معطوف به مجلس کنیم».
رشــیدی کوچی اضافه کرد: «این نوع مطالبه گری مسیر درستی 
نیست. باید به این نهادها فشار بیاوریم تا مجبور به پذیرش شفافیت 

شوند».
نماینده مرودشت در مجلس یازدهم با اشاره به جزئیات این طرح 
که در چه صورتی شفافیت شــامل مجمع تشخیص می شود، بیان 
کرد: «در قانون گنجانده ایم اختلافات بین مجلس و شورای نگهبان 
یا مجلس و مجمع تشخیص که به شورای عالی می رود، آن جلسات 
شــفاف به مردم گزارش داده شــود، نه همه جلسات شورای عالی. 

به همین دلیل مشــکل محرمانگی ندارد و باید بر این شفافیت تأکید 
شــود. در نهایت هم امیدوارم مجمع تشــخیص این مصوبه را تأیید 

کند؛ چرا که شفافیت مطالبه و خواست همه مردم است».
مردم را بایــد در مقابل اتاق شیشــه ای قرار دهیم تــا همه چیز را 

شفاف ببینند
حسین نوش آبادی، عضو کمیسیون امنیت 
ملــی و سیاســت خارجــی مجلــس، به 
توضیحاتی اولیه دربــاره مصوبه مجلس 
درباره شفافیت قوای سه گانه پرداخت. او با 
تأکید بر اینکه «هــر قانونی که در مجلس 
تصویب می شود ممکن است برخی مواد و 
تبصره ها و موادش مغایر با شرع یا قانون اساسی باشد و این وظیفه 
شــورای نگهبان اســت که دربــاره آن رفــع ایراد کند» بــه رفت و 
برگشت های متعدد طرح شفافیت قوای سه گانه و نهادهای اجرائی 
بین مجلس و شــورای نگهبان اشاره کرد و به «شرق» گفت: «اینکه 
یک قانونی چند بار بین مجلس و شورای نگهبان یا مجمع تشخیص 

رفت و آمد داشته باشد به معنای ضعف آن قانون نیست».
نماینده مردم ورامین در مجلس افزود: «مجلس در حال نوشتن 
یک قانون جدید است تا وضعیت و عملکرد قوا را شفاف سازی کند. 
مواردی که جزء حقوق مردم اســت تا بدانند در قوای ســه گانه چه 
می گذرد؟ طبیعی اســت که کار سختی اســت. البته این کار فواید 
و آثــار مثبتــی دارد و در صورتــی هم که غلط قانون گذاری شــود، 
مخرب خواهد بود و تبعات منفی می تواند داشــته باشد». او اضافه 
کرد: «بنابراین باید ســعی کنیم قانونی جامع و کامل و قابل اجرائی 
بنویسیم که در عمل هم قابلیت اجراشدن داشته باشد. یعنی مردم 

احساس کنند با اجرای این قانون شفافیت را مشاهده می کنند».
نوش آبادی ادامه داد: «باید مردم را به نحوی در مقابل شفافیت 
قرار دهیم که احساس کنند در مقابل اتاقی شیشه ای ایستاده اند و به 

طور شفاف همه چیز را می ببینند».
ایــن نماینده چند دوره مجلس با بیان اینکه «یک قانون جدید تا 
زمانی که اجرا نشود نواقصش مشخص نیست»، اظهار کرد: «موافق 
شفافیت هســتم اما در اجرا باید ببینیم به چه نحو برخورد خواهد 
شد. قانون تا زمانی که اجرا نشده است نواقصش برطرف نمی شود. 
زمانــی نواقص را می بینیم که در حــوزه اجرا قرار بگیریم. اما کلیت 

اینکه این قانون زمانی می تواند بخش مهمی از انتظارات و مطالبات 
مردمی را در برگیرد که شــفافیت در همه قوا اعمال و اجرا شــود و 

فقط منوط به مجلس نباشد».
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجــی مجلس در 
پاســخ به اینکه «از آنجایی که شــفافیت قوای سه گانه و نهادهای 
اجرائی شامل مجمع تشخیص هم می شود، به نظر شما آیا مجمع 
تشــخیص این مصوبه مجلس را تأیید می کند؟ گفت: «نمی شود به 
موضوع شــفافیت صنفی نگاه کرد و هرکســی بخش خودش را از 
شفافیت مستثنا کند. از آنجایی که طبق قانون اساسی مجلس حق 
قانون گذاری دارد و قانون فصل الخطاب اســت، پس این قانون باید 
جامع باشد و متناسب با اختیارات و وظایف، همه را در برگیرد. پس 

انتظار داریم مجمع تشخیص این مصوبه را تأیید کند».
شــفافیت قوا و ارکان اجرائی نقطه قوت و آغاز اعتمادســازی در 

جامعه است
عبدالناصر درخشان، نماینده مردم سیستان 
و بلوچستان در مجلس یازدهم هم درباره 
لازمه شفافیت در قوای سه گانه این طور به 
«شرق» گفت: «باید همه چیز در کشور برای 
باشــد.  شــفاف  جامعــه  آحــاد  همــه 
همان طورکه در همه دنیا منابع و درآمد و 
دارایی و کارها و تصمیمات و شرکت های بزرگی که در اقتصاد کشور 
دخیل هســتند، عملکرد و تصمیماتی شفاف دارند، باید عملکرد ما 

هم در همه قوا و نهادها برای مردم شفاف باشد».
این نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: «شــاید به دلیل ناآگاهی، 
برخــی تصور کنند شــفافیت و روشــن بودن موضوعــات در قوا و 
نهادهای اجرائی شاید به ضرر کشور باشد در حالی که نقطه قوت و 

آغاز اعتمادسازی در جامعه است».
درخشــان با تأکید بر اینکه «شــفافیت در همه قوا و نهادها لازم 
و ضروری اســت» بیــان کرد: «البتــه برخی موارد در همــه دنیا از 
محرمانگی برخوردار اســت و در یک مقطع خاص نباید شفاف بیان 
شود تا زمان مناسب آن فرابرسد؛ اما به جز موارد محرومانه و امنیتی 
باید در سایر موارد با مردم شفاف بود و اجازه داد آنها از رأی و نظر و 

تصمیمات ما مطلع باشند».
این عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس با بیان اینکه «شفافیت 
در قوا باید وجود داشــته باشد» بیان کرد: «شــفافیت در بسیاری از 
مسائل و مشکلات می تواند راهگشا باشد؛ چراکه به واسطه شفافیت 
می توانیــم ایده های خلاقانه و جدیدی داشــته باشــیم. در صورتی 
که فضا بســته باشــد و چیزی در معرض دید جامعــه قرار نگیرد، 
نمی توانیم ایده های خلاقانه داشته باشیم. بنابراین امیدوارم مجمع 

تشخیص این مصوبه را تأیید کند».
در بودجــه ۱۴۰۲ دربــاره مولدســازی هم پیشــنهادات تکمیلی 

شفافیت وجود دارد
در نهایت رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون 
تلفیق بودجــه ۱۴۰۲ هــم در گفت وگو با 
«شــرق» درباره لازمه شــفافیت همه قوا 
گفــت: «اتفاقــا در بودجــه ۱۴۰۲ دربــاره 
مولدسازی هم پیشــنهادات تکمیلی برای 
شــفافیت وجود دارد اما به دلیل اینکه در 
بخش سیاســت گذاری و هزینه ای لایحه قرار دارد در وقت خودش 

نسبت به آن ورود می کنیم».
ســخنگوی کمیســیون برنامه و بودجه مجلس بــا بیان اینکه 
«اگرچه شــفافیت آرا برای مجلس ضروری اســت، اما این موضوع 
برای قوای دیگر و همه نهادها هم اضطرار دارد» افزود: «شــفافیت 
باید برای همه باشد، خصوصا درباره عملکرد وزرا و وزارتخانه های 
تحت امرشان شــفافیت لازمه کار است. شــفافیت برای کارگزاران 
اجرائی کشور امری ضروری است و اینکه دراین باره حساسیت نشان 

داده می شود، جای اشکال دارد».
زارع با تأکید بر اینکه «شــفافیت نه تنها در عملکرد؛ بلکه باید در 
نظارت هم وجود داشته باشد» افزود: «همه قوا و نهادهای اجرائی 
باید به صورت اتوماتیک به وظیفه اصلی خودمان به صورت شفاف 
عمل کنیــم. ضمن اینکه در ایــن طرح، شــفافیت در قبال مجمع 
تشخیص هم وجود دارد و پیش بینی می کنم با جوی که در جامعه 
درباره شفافیت ایجاد شده و جامعه نسبت به موضوع حساس شده 

است، مجمع تشخیص هم مجبور به پذیرش شفافیت خود شود».
آخرین مطالبات برای شفافیت

در شــرایطی که به گفته نمایندگان و سخنگوی شورای نگهبان، 
عمــده موانــع و ایرادات شــورای نگهبان و هیئــت نظارت مجمع 
تشــخیص درباره مصوبه شفافیت قوای سه گانه و نهادهای اجرائی 
رفع شده اســت، انتظار و خواست جامعه و افکار عمومی تأیید این 
مصوبه توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام است تا نظارت مردم 

بر عملکردهای اجرائی فرایند بهینه تری را تجربه کند.

 درحالی که موج انتقادها به مصوبه مولدسازی 
و اختیارات فراقانونی هیئت هفت نفره آن همچنان 
ادامه دارد و صبح دیروز ســخنگوی شورای نگهبان 
در نشست خبری خود با اصحاب رسانه در پاسخ به 
سؤالی درباره نظر شورای نگهبان نسبت به مصوبه 
مولدســازی اموال مازاد دولت گفــت: این مصوبه 
ســران قواســت که به تأیید رهبری رســیده، مبنای 

قانونی دارد و فرایند قانونی را طی کرده است.
البتــه همان ابتدای انتشــار خبر مولدســازی و 
حواشی آن عباســعلی کدخدایی، عضو حقوق دان 
شــورای نگهبان هم با انتشــار مطلبی در صفحه 
شــخصی خــود نوشــت: «مصوبه موصــوف به 
 مولدسازی مستند به اصول متعدد قانون اساسی، از 
جهت مبنای قانونی فاقد ایراد است که در صورت 
اجــرای صحیــح، می تواند مشــکلات و معضلات 
زیادی را از کشــور حل نماید». این جمله نشــان از 
حمایت شورای نگهبان از این مصوبه داشت هرچند 
در انتهــای پیام کدخدایی آمده بود «لزوم نظارت بر 
عملکرد مســئولان مربوط، امری اســت بدیهی که 
حسب شــنیده ها مورد تأکید رهبری نیز واقع شده 

است». اما بعد از این توییت خبری مبنی بر اصلاح 
مصوبه یا بازگشت مقوله نظارت به عملکرد هیئت 
هفت نفره تاکنون نبوده و قرار اســت هر آنچه این 
تیم تصمیم بگیرند، اجرائی شود. این در حالی است 
کــه حتی در پاراف مقام معظــم رهبری بر مصوبه 
مولدسازی، بر نظارت بر عملکرد هیئت هفت نفره 
تأکید شــده بود. در پاراف رهبــر انقلاب خطاب به 
رئیس جمهور آمده «آنچه که جناب عالی و رؤسای 
محترم دو قوه دیگر تشخیص داده و لازم دانسته اید 
تأیید می شود با این ملاحظه که مراقبت لازم نسبت 
به عملکرد هیئت مزبور که دارای اختیارات وسیعی 
است حتما انجام گیرد». در واقع در حالی که رهبر 
انقــلاب مراقبــت از عملکرد هیئــت هفت نفره را 
امــری حتمی و ضروری می دانند، متولیان امر برای 
هیئت مزبور مصونیت قضائی قائل شده اند. از این رو 
اســت کــه نماینــدگان مجلــس بــا نارضایتی از 
نادیده گرفته شــدن خــود به عنوان مرجع رســمی 
قانون گذاری همچنان معتقدند مصوبه مولدسازی 
یک اشتباه تاریخی است. آصفری، عضو هیئت رئیسه 
کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس، گفته 

است: مولدسازی کاپیتولاسیون از نوع ایرانی است، 
چراکه براساس این تصمیم دست افراد تا این اندازه 
باز می شود که در قالب کمیته  شش، هفت نفره ۹۹ 
هزار میلیارد تومان از شرکت ها را به فروش برسانند 
و بعد دســتگاه قضائی اجازه ورود نداشــته باشد و 
اگر قاضی بخواهد در حوزه مولدسازی با متخلفی 
برخــورد کند، بــرای قاضــی انفصــال از خدمت 
رقم بخــورد. آصفــری ضمــن غیرقانونی خواندن 
تصمیم ســران قــوا دربــاره مولدســازی تصریح 
کرد: لذا مولدســازی خلاف قانون اساســی و رویه 
تصمیم گیری در کشور اســت، چراکه اگر قرار باشد 
در حــوزه مولدســازی تصمیمی گرفته شــود، این 
تصمیم گیری در حوزه اختیارات مجلس اســت نه 
ســران قوا که این قدر برای خودشان اختیار داشته 
باشــند و در این حوزه ها ورود کنند. در مجموع این 
اقدام سران قوا مخالف شفاف سازی است. نماینده 
مردم اراک در مجلس شــورای اسلامی یادآور شد: 
مجلس تذکرات لازم را به ســران قــوا داده و ما به 
دنبال قانونی هستیم که اختیارات سران قوا کاهش 
پیــدا کند و هر تصمیمی را نگیرند. قالیباف هم یک 

نماینده محسوب می شــود اما هیچ گزارشی درباره 
مولدسازی به مجلس نداد. محمود احمدی  بیغش 
دیگر نماینده مجلس نیز در نطق میان دستور خود 
در جلسه علنی دوشنبه (۱۰ بهمن) مجلس شورای 
اســلامی ضمن انتقاد از آنچــه انفعال مجلس در 
برابر طرح مولدســازی خواند، گفته است: مطلبی 
کــه بنــده را متعجب  از ایــن تصمیم مســئله دار 
کرده، ســکوت شــدید نمایندگان مجلس اســت. 
او بــا زیرســؤال بردن جایگاه قانونی شــورای عالی 
هماهنگی ابراز عقیده کرد: این شورا با نادیده گرفتن 
ارکان رســمی قانون گذاری کشور از جمله مجلس 
به ظاهــر قانون گذار وارد چنیــن تصمیم گیری های 
بدون پشتوانه قانونی می شود. این عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اسلامی در ادامه خطاب به قالیباف رئیس مجلس 
گفت:  دقیقا بفرمایید که کجای این دایره قدرتمند و 
مطمئــن قرار گرفته اید که به راحتی به کل مجلس 
پشت  پا می زنید و به عنوان یک ضلع این رکن وارد 
چنین تصمیم گیری ای می شــوید؟ رئیس مجلس، 
چرا تا به حال از این قدرت باشــکوه پشــت صحنه 
اســتفاده نکردید؟ وی این اقدام را «کاپیتولاســیون 
داخلی» و بدعت گذاری غلط توصیف و ابراز عقیده 
کرد: اساســا مگر این دارایی متعلق به دولت است 
که بخواهد در یک فرایند به نهادهای غیرپاســخ گو 
واگــذار شــود؟ به واالله اگــر ذره ای رفتــار انقلابی 
در ایــن مجلس بود، باید امــروز در اعتراض به این 
تصمیم، صحن مجلس را تــرک می کردند تا آقای 
قالیباف با خیال راحت با دیگر ســران قوا خودشان 
تصمیم بگیرند. محمود عباس زاده مشــکینی، عضو 

کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
نیــز در گفت وگو با «خبرآنلاین» گفته «مولدســازی 
امــوال محبوس یا اموال بدون بهره وری کشــور اگر 
عادلانه، عالمانه و هوشمندانه محقق شود، موجب 
وقوع یک انقلاب اقتصادی در کشــور خواهد شد». 
این عضو کمیسیون امنیت ملی با پذیرش ایده کلی 
طرح نســبت به شــیوه اجرای آن در قالب تشکیل 
هیئتی هفت نفره انتقاد کرد و گفت «اگر یک شورای 
عالــی برای نظارت، بررســی و رفع موانع تشــکیل 
می شــد، خیلی خوب بود اما اینکه قانون را تعطیل 
کنیم و یک تیم هفت نفــره را جایگزین قانون کنیم، 
به نظر من اصلا درســت و منطقی نیســت. به ویژه 
اینکه بیاییم مجلس را کــه در رأس نهادهای نظام 
و منتخب مســتقیم مردم اســت و در نهادینه کردن 
موضــوع می تواند کمک کند، کنــار بگذاریم، خوب 
نیســت، اگــر نقش مجلس هــم در ایــن موضوع 
هم رنگ دیده شود، کلهم طرح جامع تر خواهد بود». 
نماینــده اردبیل در انتقاد به این مصوبه ســران قوا، 
اذعان کــرد «دولت مصوبه دارد برود مصوبه اش را 
اصلاح کند و موانع را بردارد و نهادسازی شود تا کار 
نهادمند و شفاف انجام گیرد. ما در کشور خلأ قانونی 
نداریم که بخواهیم برای جبران این خلأ یک کمیته 
تشــکیل دهیم». مولدســازی در مرحله اجراشدن 
اســت و تبعات آن هم بر کارشناســان و دلســوزان 
انقلاب پوشیده نیســت، اما فعلا مسائل مورد ابهام 
پابرجاســت و دولت قرار است هرآنچه خود صلاح 
می داند عملیاتی کند و مخالفت نمایندگان مجلس 
و کارشناسان و افکار عمومی هم محلی از اعراب در 

قاموس دولت ندارد.

بررسی سرنوشت مصوبه شفافیت قوا و نتیجه پاس کاری آن بین برخی نهادهای اجرائی در گفت وگو با نمایندگان مجلس

توپ شفافیت
معصومه معظمی: شــفافیت یکی از عمده شعارها و وعده های مجلس یازدهمی ها بود که توانست پای برخی مدعیان شفافیت و منتقدان مجلس دهم را به بهارستان باز کند. پس از آغاز 
به کار رســمی مجلس یازدهم، قالیباف به عنوان رئیس مجلس اولین امضا را پای این طرح ثبت کرد تا خود به عنوان طراح آن نشان دهد که اراده ای جدی برای به سرانجام رساندن این 
وعده انتخاباتی دارد؛ اما با گذشــت زمان و اتفاقات گوناگون، مدعیان دیروز شــفافیت که با ورود به پارلمان تنها به همان شعار اولیه بسنده کردند و با «نه» به شفافیت آرای نمایندگان و 
طرح ادعای بزرگ تر شفافیت قوای سه گانه و همه نهادهای اجرائی و... به نحوی اعلام کردند «شفافیت یا برای همه یا هیچ کس»؛ یعنی دایره شمول شفافیت را به قدری گسترده کردند که 
علاوه بر شفافیت مجلس، شفافیت در دو قوه مجریه و قضائیه و همه نهادهای اجرائی مثل شورای نگهبان و مجمع تشخیص و... را هم در بر گیرد؛ اتفاقی که برخی نمایندگان منتقد آن را 
به «سنگ بزرگ علامت نزدن است» تعبیر کردند. حالا بعد از گذشت حدود سه سال از آغاز به کار مجلس یازدهم و تلاش حامیان این طرح پرحاشیه و زمان بر در مجلس و رفت وآمدهای 
فراوان بین مجلس و شورای نگهبان و رفع ایرادات شورای نگهبان و شورای نظارت مجمع تشخیص، به دلیل یک مورد اختلافی مدتی است که این طرح در مجمع تشخیص معلق مانده 
است. البته کمیسیون شوراهای مجلس می گوید به منظور جلب نظر شورای نگهبان همه ایرادات این طرح برطرف شده و اکنون برای تأیید به مجمع تشخیص ارسال شده است. محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس هم هفته گذشــته در پاسخ به تذکر نقدعلی، نماینده خمینی شهر، درباره سرنوشت طرح شفافیت قوای سه گانه در صحن علنی مجلس اظهار کرد: «مسیر لازم برای 

طرح شفافیت قوای سه گانه طی خواهد شد و ان شاءاالله به زودی تأیید می شود».

ادامه ماجرای مصوبه مولدسازی و اختیارات فراقانونی هیئت ۷نفره
شورای نگهبان: مصوبه قانونی است

 نمایندگان مجلس: کاپیتولاسیون داخلی است
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